
Един финансов акт 
оказа силен ефект върху 
икономически експерти и 
играчи на международния 
пазар. Само преди дни, на 
30 юни, Аржентина прибегна 
до специалните права на 
тираж и сетълмент в юани, 
за да изплати външен дълг 
от 2,7 млрд. щатски долара, 
дължим на Международния 
валутен фонд (МВФ). 
Това бе първи път, когато 
тази латиноамериканска 
държава използва юани за 
покриването на външния 
си дълг. Ден преди това 
Аржентинската централна 
банка (АЦБ) обяви, че 
включва китайския юан 
като валутен елемент в 
банковата си система, 
и разреши откриването 
на спестовни сметки в 
юани. В допълнение като 
безпрецедентен случай 
АЦБ разреши да се правят 
депозити и да се теглят 
юани в банковата система 
на страната. Все стъпки 
с дълбок финансово-
икономически резонанс и 
значение.

Необходимо пояснение. 
В момента КНР е един от 
ключовите икономически 
партньори на Аржентина. 
През миналата година 
двустранният търговски 
обмен вече надхвърли 
20 млрд. щатски долара 
и стигна 21,37 млрд. 
щатски долара. От много 
време вече Аржентина е 
в своеобразно финансово 
менгеме по отношение 
на външния си дълг – 
факт, свързан преди 
всичко с хегемонията на 
щатския долар, както и с 
негативното отношение на 
Вашингтон към цялостната 
вътрешна и външна 
политика на тази  
страна от Латинска  
Америка.

Петър Герасимов

Началото  
на края?
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2Китайският лидер 
инспектира провинция 
Дзянсу
На 5 и 6 юли Си Дзинпин  
направи инспекция в град Суджоу, 
провинция Дзянсу и посети 
Индустриалния парк на Суджоу, 
технологичната компания „Суджоу 
Хуасинюанчуан“ и историческия и 
културен район Пиндзян. 

Шанхайският дух печели  
признание в света
По повод 23-тото заседание 
на Съвета на държавните 
ръководители на ШОС, генералният 
секретар на ШОС Джан Мин даде 
интервю за в. People‘s Daily, в 
което изтъква, че една по-силна 
и по-активна ШОС е от голямо 
значение за защитата на мира. 
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Традиционната  
китайска мъдрост  

Постижения  
срещу опустиняването 10

Добрите 
парламентарни връзки 
между България и 
Китай могат да бъдат 
само от полза за 
двете страни

I стр. 8 – 9

Сензационните разкрития  
от разкопките Сансиндуей 
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новини

Използвайки валутни-
те механизми и властва-
нето на щатската парич-
на единица, САЩ посте-
пенно въвлякоха Аржен-
тина в блатото на парич-
на инфлация и неспираща 
дългова криза към МФВ и 
други финансови централи 
– пряко или косвено свър-
зани с Щатите.

Познатите и в други 
държави механизми за 
обезценяване на местната 
валута посредством увели-
чаване курса на щатския 
долар доведе до голямо 
изтичане на капитали от 
страната и девалвация на 
местните парични знаци. 

В търсене на изход от съз-
далата се ситуация аржен-
тинското правителство взе 
нови заеми от МВФ и по 
този начин само попадна 
още по-дълбоко в дълговия 
капан. Прекъсвайки уста-
новената хегемония на до-
лара с последните си фи-
нансови действия, Аржен-
тина извърши смела и ва-
жна стъпка, която предиз-
вика оправдан резонанс в 
света. Тази мярка очевид-
но съвпада с намеренията 
и на много други развива-
щи се държави. Дали този 
факт не бележи началото 
на края на световната хе-
гемония на щатските зе-
лени пари?

Началото на края?

омпанията State  
Grid Sichuan 
Electric Power 
Company пред-
прие множество 
мерки и въведе 

няколко нови „интелигент-
ни“ системи и решения, за 
да осигури непрекъснато 
електрозахранване по вре-
ме на Световните студент-
ски игри в Чънду, които 
ще се проведат от 28 юли 
до 8 август.

Капацитетът на елек-
трозахранването на града 
не само се е увеличил от 
16,5 милиона киловата ми-
налата година до 18,2 ми-
лиона киловата днес, но 
компанията е внедрила и 
интелигентна система за 
управление на защитата на 
захранването специално за 
Универсиадата, която пред-
лага цялостна визуализа-
ция на операциите и обо-
рудването в целия регион.

През юни диспечер-
ският център за електро-
захранване за Универсиа-
дата в Чънду започна своя-
та дейност. Усъвършенства-
ният център притежава 

възможности за наблюде-
ние в реално време, кое-
то му позволява да съби-
ра своевременно информа-
ция за потреблението на 
електроенергия на 49 обек-
та на Универсиадата, ка-
то наблюдава работата на 
153 подстанции и 568 елек-
тропровода, отговорни за 
спортното събитие.

Осигуряването на на-
деждно електрозахранване 
включва акцент върху ин-
спекциите и управлението 
на риска. State Grid Sichuan 
Electric Power Company е 
назначила повече от 8000 
души персонал за извърш-
ване на щателни инспек-
ции на 49 места, 199 дале-
копровода, над 6700 стъл-
бови кули и други ключо-
ви места.

Екипите за поддръж-
ка ще извършват усърдни 
инспекции и ще адресират 
всички скрити рискове, за 
да гарантират, че електри-
ческата мрежа, оборудва-
нето и персоналът са в оп-
тимално състояние за ус-
пешното провеждане на 
игрите.

Чънду с интелигентни 
решения за 
електрозахранването 
на Универсиадата

К

Китайският лидер 
инспектира провинция Дзянсу

а 5 и 6 юли гене- 
ралният секре- 
тар на ЦК на ККП  
Си Дзинпин нап- 
рави инспекция 
в град Суджоу, 

провинция Дзянсу. 
Той посети Индустриал-

ния парк на Суджоу, техно-
логичната компания „Су-
джоу Хуасинюанчуан“, как-
то и историческия и кул-
турен район Пиндзян. Там 
китайският лидер се запоз-
на с изграждането и разви-
тието на високотехнологич-
ния парк, технологичните 
иновации на компанията и 
опазването на исторически-
те и културните забележи-
телности.

На 5 юли следобед Си 
Дзинпин посети  Индустри-
алния парк на Суджоу, кой-
то в продължение на седем 
последователни години е на 
първо място сред национал-
ните зони за икономическо 
развитие и полага усилия да 
бъде на световно ниво.

На 6 юли китайският ли-
дер бе на посещение в исто-
рическия и културен район  
Пиндзян, който е с над 
2500-годишна история. Ця-
лостното му оформление е 

запазило предишната фор-
ма на южен воден град. Той 
е най-типичният и завър-
шен район сред защитени-
те исторически и културни 
обекти на Суджоу.

Председателят Си  по-
сети също лаборатория-
та „Дзъдзишан“ и компа-
нията NARI Group в град 
Нанкин, провинция Дзян-
су. Там той бе запознат как 
се изпълняват големите на-
учни и технологични зада-
чи, как върви развитието 
на напредналите производ-
ствени клъстери. Основана 
през 2018 г., лабораторията 

е основна платформа за на-
учни и технологични инова-
ции, насърчавана съвмест-
но от провинция Дзянсу и 
град Нанкин. Тя е постигна-
ла серия от водещи светов-
ни резултати в областта на 
бъдещата B5G/6G комуни-
кационна мрежова сигур-
ност. NARI Group е създа-
дена през 1973 г. от Нанкин-
ския институт по автомати-
зация към Министерството 
на енергетиката. Това е во-
деща компания в областта 
на енергетиката, мощност-
та и индустриалния контрол 
в Китай.

Н

Изхвърлянето на замърсената 
ядрена вода в океана от Япония  
е исторически позор

реди дни япон-
ската Комисия 
за регулиране на 
атомната енер-
гия издаде серти-
фикат на Токий-

ската електрическа компа-
ния за приемане на съоръ-
жението за изхвърляне на 
замърсената ядрена вода от 
АЕЦ „Фукушима“. Това оз-
начава, че японското пра-
вителство, пренебрегвайки 
силното противопоставяне 
у дома и в чужбина, е на-
правило още една стъпка 
за изхвърляне на замърсе-
ната ядрена вода в океана.

Аварията във „Фуку-
шима“ е ядрен инцидент 
от най-висока степен. Про-
изведената от нея замърсе-
на ядрена вода идва от ох-
лаждащите, подпочвените и 
дъждовните води, протича-
щи през разтопената и по-
вредена активна зона на ре-
актора, които съдържат го-
лямо количество радиоак-
тивни елементи. А ядрени-
те отпадъчни води на атом-
ните електроцентрали в све-
та принципно идват главно 
от технологичен, химиче-
ски и земен дренаж, който 
принадлежи към нормал-
ния работен дренаж.

П

Различните източници 
определят различни видо-
ве радионуклиди. По данни-
те на самата Япония около 
70% от замърсената ядрена 
вода от Фукушима, пречис-
тена от системата за мулти-
нуклидна обработка (ALPS), 
не отговаря на стандарти-
те за изхвърлянето и е нуж-
но повторното пречиства-
не. Докладът за оценка на 
Международната агенция за 
атомна енергия също при-
знава, че системата ALPS 
не може да премахне всич-
ки радиоактивни елементи 
в замърсената ядрена вода.

За да спести пари, Япо- 

ния гледа на Тихия океан 
като на канализация, и то-
ва, което дължи, е тежък 
„морален дълг“ и „дълг на 
съвестта“. Япония трябва да 
уважава науката и стриктно 
да изпълнява своите меж-
дународни задължения, за 
да се справи със замърсена-
та ядрена вода от „Фукуши-
ма“, използвайки един нау-
чен, безопасен и прозрачен 
начин. Ако тя настоява да 
насърчава изхвърлянето на 
замърсената ядрена вода в 
океана, страната непремен-
но ще трябва да понесе по-
следствията от това исто-
рическо позорно решение!

I стр. 1
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记者近日从深圳证券交易所了解到，2022年，深市公司主
动分红意识逐步增强，共有1740家公司宣告分红预案，年
度累计分红超4200亿元。其中，1178家公司连续3年实施
分红。
据深交所统计，截至2023年7月4日，深市共有1605家公司
完成现金分派，合计派现约3600亿元。其中，央企已派现
1266亿元；民企及其他企业合计已派现2334亿元。
从板块看，主板公司分红规模大，创业板公司分红增长趋
势明显。主板和创业板派现金额分别占整个深市的78%和
22%。近3年，创业板公司平均分红金额逐年增长，分别约
为7804万元、8458万元、10258万元，中小公司表现出较强
的分红意愿。
从主题领域看，当前，深交所聚焦先进制造、数字经济、绿
色低碳三大领域，着力推动战略性新兴产业集群化发展。
深市已派现公司中，超4成为三大领域内公司，合计已派现
约1525亿元，占整个深市的42.36%。

新华社新闻 

习近平向全球共享发展行动
论坛首届高级别会议致贺信

7月10日，国家主席习
近平向全球共享发展行动
论坛首届高级别会议致
贺信。

习近平指出，当今世界，
百年变局加速演进，世界
经济复苏艰难，全球发展
议程面临挑战。为凝聚合
作共识、推进共同发展，
我提出全球发展倡议，助
力加快落实联合国2030
年可持续发展议程。我高
兴地看到，在各方共同参
与下，全球发展倡议合作
取得重要早期收获，许多
发展中国家从中受益。

习近平强调，发展是人
类社会的永恒主题。共享
发展是建设美好世界的
重要路径。作为最大的发
展中国家，中国始终将自
身发展置于人类发展的坐
标系，以自身发展为世界

发展创造新机遇。中国将
进一步加大对全球发展
合作的资源投入，同国际
社会一道，持续推进全球
发展倡议走深走实，为如
期实现联合国2030年可
持续发展目标、推动构建

人类命运共同体作出新
贡献。

全球共享发展行动论坛
首届高级别会议由国家国
际发展合作署主办，主题
为“中国的倡议，全球的行
动”，10日在北京开幕。

新华社贵阳7月9日电
主题为“共谋人与自然

和谐共生现代化——推
进绿色低碳发展”的2023
年生态文明贵阳国际论
坛于9日下午闭幕。本届
论坛吸引了来自全球42个
国家和地区的3200余名
代表参加，与会各方在四
个方面达成14项共识，发
布了多项研究成果，促成
了多个与绿色发展相关
的合作。

本届论坛在“坚持绿水
青山就是金山银山，筑牢
新时代生态文明建设的
思想之基”“坚持人与自然
和谐共生，夯实共建清洁
美丽世界的理论之道”“坚
持创新驱动科技引领，谋
划促进全面绿色转型的
发展之策”“坚持推进绿
色低碳发展，走好推动全
球可持续发展的行动之
路”等四个方面达成了14
项共识。

论坛发布了《中国气候
变化蓝皮书（2023）》《“
全球生态文明智库高峰
主题论坛”咨询报告》“中
国陆地岩溶无机和生态
有机碳汇的时空分布规
律与驱动机制”“人工调控
土地利用岩溶固碳稳碳
过程机制”等多项研究成
果。论坛期间，世界自然
保护联盟（IUCN）为中国
入选《IUCN绿色名录》
的13个自然保护地举行了
授牌仪式。

此外，贵州省在论坛
上面向国内外发布了220
个绿色产业招商项目，涵
盖新型工业化、新型城镇
化、农业现代化和旅游产
业化等项目。其中，在论
坛现场签署的2个战略合
作协议和12个产业投资
项目，涵盖现代能源、新
能源汽车及电池材料、文
化旅游等产业，签约金额
122.36亿元。

2023年生态文明贵阳国
际论坛取得多项成果

多国企业参展兰洽会冀进一
步拓展中国西部市场

新华社兰州7月9日电 
题：多国企业参展兰洽会
冀进一步拓展中国西部
市场

展示新成果、寻求新商
机、畅谈新合作……这几
天，甘肃兰州用一场经贸盛
会迎接四方来客。

位于甘肃国际会展中心
的俄罗斯展馆内，前来参
展、消费的客商络绎不绝。
俄罗斯女孩爱丽一边邀请
消费者品尝俄罗斯美食，一
边热情地与客人合影。

“这是我第一次参加兰洽
会。俄罗斯的乳制品、食品
和工艺品很受当地消费者
欢迎。”爱丽说，作为俄罗
斯一家食品出口企业的销
售专员，她希望能够借助兰
洽会这一平台，扩大对中国
市场的产品供应量。

7月6日至10日，以“共享
机遇、深化合作、创造繁
荣”为主题的第29届中国兰
州投资贸易洽谈会举行，
吸引1600多家国内外企业
参展。

作为本届兰洽会的主宾
国之一，泰国组织了20多家
企业前来参展，涉及食品、
化妆品、居家用品、保健按
摩产品等领域。在泰国展
馆内，前来参展的泰国联
财食品有限公司负责人林
战旗热情地用泰国榴莲干
招待来客。

“中国人特意准备了品种
丰富的各类产品，以进一
步加深当地消费者对品牌
的印象，希望在兰洽会上多
交朋友、多谈合作。”他说，

作为参加了两届兰洽会的“
老朋友”，他看好中国西部
市场的潜力，希望能找到更
多合作伙伴。

2023年1月至5月，泰国
与甘肃省进出口贸易总额
7.63亿元，同比增长17倍。
随着中老铁路国际货运列
车和“曼谷—兰州”客运航
班腹舱带货业务的开通，“
通道+经贸+产业”的联动效
应不断放大。

现代 农业、荒 漠化防
治、新能源开发……“向绿
向新”成为本届兰洽会经贸
合作的新动向。

大荷兰人公司中国高
级大区销售经理李博此次
赶来参加兰洽会，借机考
察中国西部市场的潜力。“
最近公司在甘肃省平凉市
对接了一个蛋鸡现代化养
殖循环经济产业园项目。
中国人想以此为契机，发
挥公司智慧牧场的技术专

长，在西部地区有更多投
资合作项目。”

甘肃省农业农村厅二级
巡视员马占颖说，甘肃将大
力发展农业外向型经济，
在特色农产品加工出口和
农业技术交流等方面加强
国际合作。

“甘肃省和沙特阿拉伯
在荒漠化防治、水资源利
用和新能源发展上有广泛
的合作前景，希望能借此
机会分享经验、推动合作、
促进发展。”沙特阿拉伯投
资部副部长赛乐·阿里说。

商务部副部长盛秋平
表示，兰洽会作为西部地
区对外投资合作的重要平
台，经过20多年的培育发
展，其品牌化、专业化、国
际化程度不断提升，已经
成为深化区域合作的重要
纽带，向西开放的重要窗
口，“一带一路”沿线国家共
创丝路繁荣的重要平台。

深交所：深市公司2022年度累
计分红超4200亿元
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Коментари

О
т 27 до 29 юни 
в Тиендзин се 
проведе 14-ата 
годишна сре-
ща на „нови-
те шампиони“ 

(Annual Meeting of the New 
Champions), наричана още 
„Летен Давос“, към Светов-
ния икономически форум. 

Повече от 1500 предста-
вители на големия бизнес и 
известни учени от над 100 
държави и райони взеха 
участие във форума. 

За първи път след 5 годи-
ни събитието се връща об-
ратно в китайския град Ти-
ендзин. „Тазгодишната сре-
ща изгради платформа за 
комуникация лице в лице 
за лидери от всички сфе-
ри на живота, за да помог-
не на присъстващите да бъ-
дат в крак с икономически-
те перспективи на Китай и 
Азия като цяло“, посочва в 
интервю Чън Лимин, гла-
вен организатор на това из-
дание на Световния иконо-
мически форум. 

Темата на срещата бе 
„Предприемачеството: Дви-
жеща сила на световната 
икономика“, а главната цел 
бе да се съживи предприе-
маческият дух и предприя-
тията като основно движе-
що тяло на иновациите, да 
се обсъди икономическо-
то възстановяване в тър-
сене на по-уравновесена и 

по-устойчива бъдеща ико-
номическа среда.

Форумът в Давос ста-
на свидетел на отваряне-
то и развитието на Китай, 
а концепциите и постиже-
нията на Китай направиха 
„духа на Давос“ по-впечат-
ляващ. От 1979 г. Китай не 
е пропускал сесия на Све-
товния икономически фо-
рум в Давос. 

Чън Лимин посочи, че 
през последните 40 годи-
ни на реформи и отваряне 
на Китай, Световният ико-
номически форум винаги 
е поддържал тясно сътруд-
ничество със страната. 

През 2005 г. Клаус Шваб, 
председател на Светов-
ния икономически форум, 
представи идеята за „Ки-
тайски летен Давос“. През 
юни 2006 г. беше създаде-
на представителната служ-
ба на Пекинската служба 
на Световния икономиче-
ски форум. 

Това е първата предста-
вителна агенция, създадена 
от Световния икономиче-
ски форум извън Швейца-
рия. През септември 2007 г.  
Световният икономически 
форум проведе първата го-
дишна среща на „новите 
шампиони“ (Първия летен 
Давос) в град Далиен.

Говорейки за представя-
нето на китайските компа-
нии, главният организатор 

на форума в Тиендзин Чън 
Лимин подчерта, че през 
последните години Китай 
продължава да насърчава 
прехода от „произведено в 
Китай“ към „разработено 
в Китай“. 

Китайските предприя-
тия непрекъснато преодо-
ляват техническите затруд-
нения, усвояват основните 
технологии и стават фокус 
на света. Към май тази го-
дина от 130 компании са 
обявени за част от глобал-
ната инициатива Lighthouse 
factory projects „Фабрики 
фарове“. Това са фабрики-
те, които са преминали тех-
нологията на Четвъртата 
индустриална революция 
от пилотни проекти към 
интеграция в мащаб, ка-
то е около 50 са китайски 
компании. 

В най-новата селекция 
на Световния икономиче-
ски форум „Пионери на гло-
балните технологии“ ки-
тайските компании се на-
реждат на второ място в 
света по брой. 

В допълнение към висо-
ките постижения в инте-
лигентното производство, 
дигитализацията и при-
лагането на нови техно-
логии, китайските компа-
нии, регистрирани в списъ-
ка, постепенно заемат чел-
ните позиции в света в об-
ластта на зелената инте- 

грация, устойчивите тех-
нологии и нисковъглерод-
ната енергия.

Огромните постижения 
на Китай в областта на на-
учните и технологичните 
иновации също остават дъл-
боко впечатление на света. 

Към края на 2022 г. в 
Китай са били регистрира-
ни 4212 милиона ефектив-
ни патента за изобретения. 
Това е първата държава в 
света, която има над 3 ми-
лиона патента за вътрешни 
изобретения. Като втората 
по големина икономика в 
света, общият икономиче-
ски обем на Китай предста-
влява около 18% от глобал-
ната икономика. 

Страната е един от ос-
новните търговски партньо-
ри на повече от 140 страни и 
региони. Тази година много 
международни институции, 
включително Международ-
ният валутен фонд, пови-
шиха прогнозите си за ико-
номическия растеж на Ки-
тай, прогнозирайки, че при-
носът на Китай към глобал-
ния икономически растеж 
ще надхвърли 30%. Китай 
непрекъснато дава тласък 
на развитието на световната 
икономика, а огромният му 
потребителски пазар има 
положителен ефект върху 
съседните страни.

страницата подготви  
Любомир михайЛов

В най-новата 
селекция на 
Световния 
икономически 
форум „Пионери 
на глобалните 
технологии“ 
китайските 
компании се 
нареждат на второ 
място в света по 
брой. В допълнение 
към високите 
постижения в 
интелигентното 
производство, 
дигитализацията 
и прилагането на 
нови технологии, 
китайските 
компании  
постепенно заемат 
челните позиции в 
света в областта 
на зелената 
интеграция, 
устойчивите 
технологии и 
нисковъглеродната 
енергия.

П
о повод 23-ото 
заседание на Съ-
вета на държав-
ните ръководи-
тели на ШОС, 
което се проведе 

виртуално с домакин Ин-
дия, генералният секретар 
на ШОС Джан Мин да-
де интервю за в. People‘s 
Daily, в което изтъква, че  
една по-силна и по-активна 
ШОС е от голямо значение 
за защитата на мира и си-
гурността на планетата, на-
сърчаването на справедли-
востта и рационалността в 
международния ред, насър-
чаването на стабилното и 
устойчиво развитие на све-
товната икономика, укреп-
ването на обмена и взаим-
ното обучение между ци-
вилизациите. 

Нарендра Моди, преми-
ерът на Индия, е ротацио-
нен председател на органи-
зацията в момента.

Страните – членки на 
ШОС, разгледаха молби от 
шест държави за получава-
не на статут на наблюдател 

и заявки от три страни за 
придобиване на статут на 
партньори в диалога. Очак- 
ва се нов напредък в ра-
ботата по разширяването 
на ШОС, чийто процес се 
следи отблизо от света. На 
срещата бе одобрена резо-
люцията за предоставянето 
на статут на страна – член-
ка на Иран.

Укрепването на сигур-
ността чрез сътрудничест-
во е първоначалната цел на 
създаването на ШОС. Ини-
циативата за глобална си-
гурност на Си Дзинпин пре-
достави насоки и идеологи-
ческа подкрепа за съвмест-
ното създаване на мирна 
и стабилна среда за разви-
тие, както и за изграждане 
на общност с обща съдба 
за човечеството. 

В интервюто на Джан 
Мин се подчертава, че в 
политическата сфера ШОС 
твърдо ще се придържа към 
целите и принципите, из-
ложени в два политически 
документа, а именно Хар-
тата на ШОС и Договора 

за дългосрочно добросъсед-
ство, приятелство и сътруд-
ничество на държавите – 
членки на ШОС, следва-
щи духа на Шанхай, про-
тивопоставят се на намеса-
та на външни сили, непре-
къснато разширяват меж-
дународните контакти. 

По отношение на сек-
тора за сигурност Органи-
зацията ще продължи да 
изгражда солидна линия 
на сигурност, да подобря-
ва механизма на сътрудни-
чество в областта на сигур-
ността и да играе конструк-
тивна роля по афганистан-
ския въпрос.

Влиянието на Шанхай-
ската организация за съ-
трудничество (ШОС) върху 
световната търговия се уве-
личава значително от създа-
ването й през 2001 г., посоч-
ва в коментара си за среща-
та Радио Китай за чужби-
на. Официалните статисти-
чески данни от китайското 
Главно управление на мит-
ниците показват, че делът 
й в световната търговия се 

повишава от 5,4 процента 
през 2001 г. до 17,5 процен-
та през 2020 г. Стойност-
та на международната тър-
говия между държавите – 
членки на ШОС, е нарас-
нала от едва 667 милиарда 
долара, без Индия и Пакис-
тан, през 2001 г. до забеле-
жителните 6,06 трилиона 
долара през 2020 г. 

Общата тенденция по-
казва стабилен растеж въ-
преки колебанията през ня-
кои години.

Покривайки 25 процен-
та от земната площ, осемте 
държави – членки на ШОС:  
Китай, Русия, Казахстан, 
Киргизстан, Таджикистан, 
Узбекистан, Индия и Па-
кистан,  са също така и до-
мът на 41 процента от све-
товното население и допри-
насят с 24 процента за све-
товния БВП. 

Външната търговия на 
Китай с държавите – член-
ки на ШОС, е нараснала 
19,2 пъти – от 12,15 милиар- 
да долара през 2001 г. до 
245,32 милиарда през 2020 г.

23-ото заседание на Съвета  
на държавните ръководители на ШОС

Изводът от Летния Давос: Китай дава тласък  
на развитието на световната икономика

Укрепването на 
сигурността чрез 
сътрудничество 
е първоначалната 
цел на създаването 
на ШОС. 
Инициативата за 
глобална сигурност 
на Си Дзинпин 
предостави насоки 
и идеологическа 
подкрепа за 
съвместното 
създаване на мирна 
и стабилна среда 
за развитие, както 
и за изграждане 
на общност с 
обща съдба за 
човечеството 
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Китай въвежда пилотни мерки, съобразени 
с глобалните търговски правила на високо 
ниво в зоните за свободна търговия

аблюдателите от- 
белязаха, че стар- 
тирането на тези 
мерките е сиг-
нал, че Китай 
напредва в ин-

ституционалното отваря-
не по стабилен начин, въ-
преки призивите за протек-
ционизъм в някои страни, 
и проправя пътя за присъе-
диняване към международ-
ни споразумения на висо-
ко ниво като Всеобхватно-
то и прогресивно споразу-
мение за Транстихоокеан-
ско партньорство (CPTPP).

Мерките обхващат раз-
лични аспекти, като на-
сърчаване на иновативно-
то развитие в търговията 
със стоки, улесняване на 
търговията с услуги, рацио-
нализиране на временно-
то влизане на бизнес пер-
сонал, осигуряване на ста-
билно развитие на цифро-
вата търговия, оптимизира-
не на бизнес средата, както 
и установяване на механи-
змите за предотвратяване 

Н

и контрол на риска. 
По-специално ще бъ-

дат приложени мерки за 
по-нататъшно насърчаване 

Държавният съвет на Китай издаде набор от мерки, които 
ще бъдат въведени в пилотните зони за свободна търговия и 
пристанищата за свободна търговия на страната. Този ход е 
насочен към задълбочаване на реформите в ключови области 
чрез привеждането им в съответствие с международните 
икономически и търговски правила с висок стандарт и активно 
насърчава институционалните иновации за проучване на пътища 
за постигане на по-високо ниво на отваряне.

индустрии, освобождаване 
от мита за самолети и пла-
вателни съдове след ремонт 
в пристанището за свобод-
на търговия на Хайнан и 
временно освобождаване от 
мита и данъци за конкрет-
ни вносни стоки.

Полагат се и усилия за 
насърчаване на либерали-
зацията и улесняването на 

търговията с услуги, като 
рационализиране на проце-
сите на финансовите инсти-
туции за предоставяне на 
услуги и одобрение за чуж-
дестранните финансови ин-
ституции, предлагащи но-
ви услуги, подобни на те-
зи, предлагани от техните 
местни партньори.

Временното влизане на 
бизнес персонал също ще 
бъде облекчено, включи-
телно предоставяне на съ-
щия период временен пре-
стой на придружаващите 
членове на семействата на 
чуждестранни експерти.

Разрешаването на чле-
новете на семействата на 
чуждестранни експерти да 
се ползват с равно трети-
ране означава подобряване 
на бизнес средата, осигуря-
вайки увереност на чуж-
дестранните бизнесмени, 
които инвестират и рабо-
тят в Китай. 

Освобождаването от ми-
та на самолети и плавател-
ни съдове след ремонт съ-
що облекчава условията за 
влизане и излизане, каза 
неотдавна пред Global Times 
Дун Шаопен, старши нау-
чен сътрудник в Институ-
та за финансови изследва-
ния „Чунян“ към китайския 
университет „Ренмин“.

Тези мерки първо ще 
бъдат въведени пилотно 
в Пекин, Шанхай, про-
винция Гуандун, община 

Тиендзин, провинция Фуд-
зиен и други допустими 
пилотни зони за свободна 
търговия, както и за прис-
танището за свободна тър-
говия Хайнан. „Очаква се 
в бъдеще мерките да бъ-
дат въведени и в други об-
ласти в цялата страна“, ка-
за Дун Шаопен. 

Независимият макроа-
нализатор Тян Йун  смя-
та, че както заяви замест-
ник-министърът на търго-
вията Уан Шоууен (Wang 
Shouwen), Китай има въз-
можността да се присъеди-
ни към CPTPP и прилага-
нето на тези правила може 
да спомогне неговото при-
съединяване. 

На 18 юни Уан Шоууен 
каза по време на Форума 
на главните изпълнителни 
директори на APEC China 
2023, че Китай предвижда 
мерки за реформи и изме-
нение на разпоредби и зако-
ни за присъединяване към 
CPTPP и е поел инициати-
вата, за да изпълни висо-
ките оперативни стандар-
ти на CPTPP и въведе пи-
лотни реформи в свърза-
ни области. 

„Китай има желанието и 
способността да се присъ-
едини към CPTPP и да из-
пълни високите стандарти, 
което ще донесе ползи на 
всички членове и допълни-
телно ще улесни свободна-
та търговия и инвестициите 
в Азиатско-тихоокеанския 
регион“, каза той.

CPTPP в сегашната си 
форма генерира глобални 
печалби от доходи, оцене-
ни на 147 милиарда дола-
ра годишно. Ако Китай 
се присъедини, печалбите 
ще се учетворят до 632 ми-
лиарда долара според до-
клад на Peterson Institute for 
International Economics.

Според данни, публику-
вани неотдавна от Минис-
терството на търговията 
на Китай, преките чуждес-
транни инвестиции на Ки-
тай през първите пет месе-
ца са достигнали 574,81 ми-
лиарда юана (84,35 милиар-
да юана), което е с 0,1% по-
вече на годишна база.

Съгласно новоиздадени-
те мерки, Китай също та-
ка ще установи и подобри 
механизмите за предотвра-
тяване и контрол на риска. 
Това включва създаване на 
система за идентифициране 
на големи рискове и предо-
твратяване на системни ри-
скове, подобряване на меха-
низмите за оценка на без-
опасността, укрепване на 
превенцията и разрешава-
нето на риска и прилага-
не на отговорности за пре-
дотвратяване и контрол на 
риска. 

П

Улесняването на инвестициите  
ще насърчи китайските компании  
да инвестират в чужбина

реди дни при-
ключиха пре-
говорите по 
Споразумение-
то за улеснява-
не на инвести-

циите, организирани от 
развиващите се членки на 
СТО. То бе подкрепено от 
над две трети от членове-
те на СТО, а 70% от раз-
виващите се държави да-
доха своите предложения. 
Като първото в света мно-
гостранно инвестиционно 
споразумение то ще пови-
ши стабилността и пред-
сказуемостта на световни-
те инвестиционни полити-
ки и наблюдението, ще за-
сили увереността на ин-
веститорите и ще съдейст-
ва за стабилния растеж на 
световните инвестиции.

В тази връзка официа- 
лно лице на китайското 

на търговията със стоки, 
включително пилотни про-
екти за внос на прерабо-
тени продукти в ключови 

Търговско министерство 
заяви, че споразумение-
то ще улесни процедури-
те за инвестиционна про-
верка и одобрението на 
участниците, ще повиши 

ефективността на провер-
ките и одобрението, ще на-
мали бизнес разходите и 
ще насърчи китайските 
компании да инвестират 
в чужбина.
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Китайският модел на изкуствен интелект 
има основа и ще продължава да се развива

итайският модел 
на изкуствен ин-
телект има опре-
делена основа и 
ще продължава 
да се развива. 

Това заяви Робин Ли, осно-
вател на технологичния ги-
гант „Байдоу“, по време на 
световната интернет конфе-
ренция Nishan Dialogue on 
Digital Civilization, състояла 
се в Шандон. 

Той подчерта важност-
та от използването на сце-
нарии за приложенията и 
развитието на вертикални 
полета, особено във фи-
нансите, здравеопазване-
то и електроенергията, за 
оптимизиране на техноло-
гиите чрез висококачест-
вени приложения и обра-
тна връзка с данни, както и 
необходимостта от улесня-
ване на итерактивни над-
стройки на големи модели 
и установяване на стабил-
на екосистема за изкуствен 
интелект.

„Ключовият момент на 
новата стратегия за между-
народна конкуренция в об-
ластта на изкуствения ин-
телект се крие в броя на ес-
тествените приложения за 
изкуствен интелект и сте-
пента, до която тези прило-
жения повишават ефектив-
ността на производството, 

К
на изкуствен интелект не 
са мимолетна тенденция, 
а значителна технологична 
трансформация, която оказ-
ва дълбоко влияние върху 
човешкото развитие. Те слу-
жат като двигател за гло-
балния икономически рас-
теж и представляват стра-
тегическа възможност, коя-
то не трябва да се пропу-
ска“, посочи основателят на 
„Байдоу“. 

Той обаче предупреди, 
че предизвикателствата, по-
родени от моделите на из-
куствен интелект, не мо-
гат да бъдат пренебрегна-
ти. „Фокусирайки се върху 
бъдещето, същевременно 
трябва да обръщаме вни-
мание на превенцията на 
рисковете и да се стремим 
да постигнем динамичен 
баланс между регулиране 
и развитие“, подчерта Ро-
бин Ли.

Китай има за цел да из-
гради технологични плат-
форми за изкуствен инте-
лект, за да задълбочи ин-
теграцията му в промиш-
леността, научните изслед-
вания, както и да насър-
чи поддържаното от него 
икономическо и социално 
развитие, посочи неотдав-
на китайският министър 
на науката и технологиите 
Уан Джъган.

а не просто в броя моде-
ли на изкуствен интелект, 
които една страна прите-
жава. 

Той изрази убеденост, че 
моделите за изкуствен ин-
телект ще разширят обхва-
та си в различни области 
и ще се интегрират дъл-
боко с реалната икономи-
ка, движейки икономиче-
ското и социалното раз-
витие, като същевременно 

революционизират индус-
триите.

„В автомобилната индус-
трия например най-слож-
ният процес на проектира-
не изисква опитни инже-
нери да намерят различни 
комбинации, които отгова-
рят на нуждите сред пове-
че от 20 000 части и стоти-
ци хиляди параметри. Мо-
делите за изкуствен инте-
лект могат да помогнат на 

инженерите да намерят оп-
тимални комбинации, на-
малявайки сложността на 
задачата. По същия начин 
поддържаните от изкуствен 
интелект модели интели-
гентни транспортни схеми 
имат потенциала да подо-
брят ефективността на дви-
жението. Без значение от 
гледна точка на технологич-
ни тенденции или промиш-
лени приложения, моделите 

страницата подготви  
Любомир михайЛов

ветовната кон-
ференция за из-
куствен интелект 
2023 (WAIC2023) 
се проведе от 6 
до 8 юли в Све-

товния експо център и Све-
товната изложбена зала в 
Шанхай. Тази година кон-
ференцията бе на тема „Ин-
телигентна свързаност: Ге-
нериране на бъдещето“ и 
се състоя от четири клю-
чови секции: конференция 
и форум, изложба, конкурс 
и награди.

Конференцията има за 
цел да хвърли светлина вър-
ху нововъзникващите пъти-
ща за индустриален и техно-
логичен напредък, задвиж-
вайки иновациите и разви-
тието на следващото поко-
ление изкуствен интелект. С 
повече от 30 изложени мо-
дела на изкуствен интелект, 
конференцията се стреми 
да покаже дълбокото въз-
действие, което тези моде-
ли имат върху различните 
видове индустрии.

Присъстваха над 1400 из-
тъкнати гости, включител-
но четирима лауреати на 

а 4 юли Евро-
пейското па-
тентно ведом-
ство със седа-
лище е в Мюн-
хен обяви, че У 

Кай и неговият екип от ки-
тайската компания CATL 
са спечелили наградата за 
изобретатели за 2023 г., 
предаде Радио Китай. 

У Кай и неговият екип  
получават това престиж-
но отличие за разработка-
та на литиево-йонна бате-
рия с горен капак, който 

действа като защита и на-
малява рисковете от екс-
плозия и пожар на елек-
трическите превозни сред-
ства, се посочва на сай-
та на ведомството. У Кай 
каза, че се надява мла-
дите изобретатели да се 
стремят към трупането на 
повече знания, да работят 
усилено и да се стремят 
към иновативни постиже-
ния за благосъстоянието 
на човечеството.

Световната конференция  
за изкуствен интелект 2023

У Кай спечели 
европейска награда  
за изобретатели

С

Н
Нобелова награда и награ-
да „Тюринг“, както и над 80 
академици от Китай и чуж-
бина и повече от 50 пред-
ставители на предприятия- 
та от технологичните гиган-
ти като „Хуауей“, „Алибаба“, 
„Епъл“, и „Тесла“.

Тази година конференци-
ята се гордее с най-големия 
брой изложители и най-го-
лямата изложбена площ в 
историята си. Простирай-
ки се на обширните 50 000 
квадратни метра, бяха пре-
доставени места за над 400 

компании и 50 стартиращи 
фирми, представяйки раз-
нообразна гама от индус-
трии, включително AI моде-
ли, чипове, роботика и ин-
телигентно шофиране.

От създаването си през 
2018 г. Световната конфе-
ренция за изкуствен инте-
лект се фокусира върху съз-
даването на платформи за 
сътрудничество и обмен от 
световна класа, демонстри-
райки пред света мъдрост-
та на Китай и иновативните 
решения на Шанхай.
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Проф. Андрей ЧорбАнов, 
заместник-председател на 
49-ото народно събрание 
на република българия 
от партия „Има такъв 
народ”, е един от най-
известните български 
имунолози, ръководител 
на Департамента по 
имунология в Института по 
микробиология към бАн. 
Специално за КМГ  
проф. Чорбанов бе любезен 
да отговори на няколко 
въпроса, свързани с 
културните събития, 
представени в българия по 
повод „Лято с китайската 
култура”, както и да изрази 
мнението си за състоянието 
и перспективите на 
българо-китайските 
отношения.

съвремие

МВнР: Контактите на високо ниво между 
Китай и ЕС са от голямо значение за 
търговско-икономическото сътрудничество

Добрите парламентарни връзки между 
България и Китай могат да бъдат само  
от полза за двете страни

– Проф. Чорбанов, вие 
участвахте в някои от съ-
битията, организирани от 
посолството на КНр в Бъл-
гария, под мотото „Лято с 
китайската култура” – и 
по-специално бяхте свиде-
тел на инициативите, свър-
зани с Фестивала на драко-
новите лодки. Кажете ни, 
какво е вашето впечатле-
ние и как такива събития 
помагат за запознаване на 
българската общественост 
с китайската култура и из-
куство?

 – Китай е страна с хи-
лядолетна култура, с мно-
гообразие на традициите в 
различните региони. Сами-
ят аз съм бил в Китай и съм 
свидетел на разнообразни 
традиционни мероприятия, 
така че  според мен е инте-
ресно за хората в цяла Ев-
ропа, а не само в България 
да имат повече контакти с 
китайската култура, защо-
то такива контакти с тради-
циите на Китай дават въз-
можност в много по-голяма 
степен да разберем манта-
литета на тази страна и на 
хората, които живеят там. 

Все повече хора трябва 
да знаят, че Китай има тра-
диции, които датират наис-
тина от хилядолетия и кои-
то са преминали през мно-
го „перипетии”, за да се за-
пазят до наши дни, и е ху-
баво тези традиции да бъ-
дат представени пред по-
вече хора.

– Като зам.-председател 

на Народното събрание на 
република България, моля 
да коментирате как вижда-
те вие развитието на бъл-
гаро-китайските отноше-
ния в момента и какви са 
според вас перспективи-
те им?

– Действително, в чисто 
политически план отноше-
нията между двете страни 
не са много активни в мо-
мента, но в икономически 
план те са доста активни. 
Изключително много фир-
ми в България работят с 
китайските си колеги, из-
ключително много стоки се 

внасят в България от Ки-
тай и се търсят от хората. 
Така че на ниво икономика 
връзките са доста по-актив-
ни  и работещи. Достатъч-
но е човек само да се огле-
да, за да види колко много 
китайски стоки присъстват 
на нашия пазар  – и като 
компоненти за индустрия-
та, и като стоки директно 
за потребителите. Ще дам 
за пример фармацевтична-
та индустрия у нас – тя ра-
боти с много апарати и ма-
шини, които са китайско 
производство. Докато чис-
то политически като че ли 

все още Европа търси пъ-
тя, чрез който да контакту-
ва с Китай. 

Не искам да навлизам в 
детайли доколко противо-
поставянето между САЩ и 
Китай прави така, че мно-
го европейски страни да не 
знаят точно в каква степен 
да проявят активност в по-
литическите си отношения 
с Китай, и доколко това мо-
же да бъде от полза. Според 
мен конфронтацията тряб-
ва да бъде сведена до ми-
нимум и да бъде обект по–
скоро на чисто икономиче-
ски отношения, отколкото 

да ескалира под каквато и 
да било форма. Именно за-
това добрите отношения – 
включително и на парла-
ментарно ниво, могат да бъ-
дат само от полза!

– Като известен профе-
сор имунолог, моля каже-
те ни как според вас Ки-
тай, България, пък и све-
тът като цяло, се справиха 
с пандемията от COVID-19?

– Тук бих бил малко 
критичен – смятам, че ни-
коя страна в света не ус-
пя да се справи достатъч-
но добре с пандемията, осо-
бено с нейната превенция. 
България, в която има-
хме един от най-либерал-
ните режими като ограни-
чения и като задължител-
на ваксинация, премина 
през пандемията по също-
то време, през което мина-
ха и държави, в които беше 
въведен пълен „локдаун”, и 
100% ваксиниране на насе-
лението!

Така че това, което тряб-
ва да си научим като урок – 
и Китай, и САЩ, и ние, и 
много други страни – е, че 
в бъдещето ще ни поднася 
все по-нови и нови предиз-
викателства, като непознати 
вируси и пандемии, с които 
ще трябва да се справяме, 
и затова трябва да се нау-
чим как да реагираме адек-
ватно! За мен е важно да 
коментирам това, защото, 
като професионалист в та-
зи сфера, аз гледам на не-
щата не толкова политиче-
ски, колкото от чисто про-
фесионално ниво.

Н
аскоро в град Чънду се 
проведе 17-ата инвести-
ционна, търговска, на-
учно-технологична сре-
ща между Китай и Ев-
ропейския съюз.

В тази връзка говорителят на 
китайското Външно министерство 
Уан Уънбин заяви пред медии, че 
в събитието участваха множество 
фирми от страните на ЕС и от Ки-
тай и са били сключени близо 3200 
споразумения за сътрудничество. 
Участвалите в него правителстве-
ни служители, експерти, учени и 
предприемачи са обсъдили възмож-
ностите за общи проекти и са да-
ли предложения за бъдещото съ-
трудничество между Китай и ЕС.

В навечерието на 20 години от 
установяването на всеобхватно 
стратегическо партньорство между 

Китай и ЕС, последните взаимо-
действия между тях на високо рав-
нище очертаха посоката и дадоха 

нов тласък на търговско-икономи-
ческото сътрудничество между тях, 
добави още говорителят.
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Необикновено е за древен артефакт 
да предизвика кой знае каква суматоха. 
И въпреки това за изследователите 
от музея Сансиндуей, археолозите и 
китайския народ, новооткритите през 
2021 година маски и други предмети, 
предизвикаха сензация. Те отново 
привлякоха общественото внимание 
към енигматичните руини и техните 
създатели.

заБележителности

азкопките Сан-
синдуей се нами-
рат в Гуанхан, на 
югоизток от ки-
тайската провин-
ция Съчуан. Са-

мият археологически обект 
съдържа реликви на повече 
от 5000 години и е наречен 
„Произходът на цивилиза-
цията при река Яндзъ“. То-
ва е най-големият музей в 
Югозападен Китай, а екс-
понатите включват бронзо-
ви маски, златни предмети 
и изделия от нефрит. 

Хиляди посетители по-
сещават музея. И това не е 
случайност. Руините Сан-
синдуей се смятат за ед-
на от най-очарователните 
мистерии на Китай. Името 
означава „Три звездни мо-
гили“, препратка към три-
те големи могили от пръст 

Р

Сензационните разкрития  
от разкопките Сансиндуей 

на мястото, за които архео-
лозите смятат, че са остан-
ки от земна и тухлена сте-
на. Доказателства и релик-
ви сочат за съществуването 
на неизвестен град и циви-
лизация, които са същест-
вували едновременно с пе-
риода на китайската брон-
зова епоха на династията 

Шан (1600 – 1046 г. пр. н. е).
Тъй като тази цивили-

зация, която изследовате-
лите наричат „Династия-
та Шу“, е запазила много 
малко писмени записи за 
своите обичаи и практи-
ки, всяко ново доказател-
ство, което показва начи-
на на живот на цивилиза-
цията, се приема като ва-
жно откритие. Съществу-
ването му обаче е забеле-
жително, защото отхвър-
ля и една предишна идея, 

че произходът на китайска-
та цивилизация е възник-
нал само в долното тече-
ние на река Яндзъ. Това, 
изглежда, е била цивили-
зация, разположена на юг, 
която е съществувала не-
зависимо от съседните об-
щества в долината на река-
та. Тези могили, по-специ-
ално, се смятат за жертве-
ни гробни могили.

Въпреки че разкопките 
започват от 1934 г., послед-
ните обширни разкопки на 

Музеят Сансиндуей

Археолог работи върху жертвена яма  
номер 8 на разкопките Сансиндуей

Учени използват технология,  
за да наблюдават разкопките
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за културата Сансиндуей“.
Въпреки че Сансинду-

ей все още не е признат за 
обект на световното наслед-
ство на ЮНЕСКО, руини-
те са в предварителен спи-
сък за бъдещо включване. 
Всъщност всяко добиване 
на нов артефакт има по-
тенциала напълно да про-
мени възприятията ни за 

обекта са извършени пре-
ди 35 години. В края на 
март 2021 г., по време на 
37-те разкопки, в шест нас-
коро изкопани могили бя-
ха открити 500 артефакта 
на възраст над 3000 години. 
Те включват вече извест-
ната церемониална полу-
маска, изработена от чис-
то злато, заедно с орнамен-
ти във формата на птици, 
портрети на бронзови гла-
ви, статуи на свещени дър-
вета, слонова кост, резби 
на зъби и инструменти от 
нефрит. 

Докато хората се тълпят 
в музея с надеждата да ви-
дят тези реликви, нови ар-
тефакти все още са в про-
цес на реставрация и все 
още не са достъпни за об-
ществеността.

Най-разтърсващите и 
озадачаващи страни на 
тези открития са, че зна-
ците и дизайните на арте-
фактите не са традицион-
но китайски по характер, 

произхода на китайската 
култура. Удивително е да 
се мисли, че дори на ог-
ромни разстояния в древ-
ни времена цивилизациите 
са успявали да се интегри-
рат и да обменят стоки по-
между си и че желанието 
на Китай да търгува и да 
се учи от други култури е 
част от неговата историче-
ска тъкан още от най-древ-
ни времена.

копринени останки в ра-
йона, което предполага, че 
производството на коприна 
в Китай може да е по-ста-
ро, отколкото се смяташе 
преди. 

Откриването на 2000-го-
дишна коприна също 
предполага, че Сансиндуей 
може някога да е бил цен-
тър за търговия по древния 

Път на коприната и на про-
изводството на коприна в 
самия Китай. 

След откриването на те-
зи нови артефакти замест-
ник-директорът на Нацио-
налната администрация за 
културно наследство Сон 
Синчао изрази пред дър-
жавната агенция за преса-
та Синхуа, че последните 
находки „обогатяват и за-
дълбочават разбирането ни 

а загатват за интегрирани 
и разнообразни връзки с 
външния свят. Някои съ-
дове са с традиционни ки-
тайски дизайни на „Дзун“ 
и „Лей“, но други реликви 
имат прилики с тези, от-
крити в Западна, Централ-
на и Югоизточна Азия. Ар-
хеолозите са открили и хи-
ляди миди, за които смя-
тат, че са дошли от Индия и 
други крайбрежни региони.

Разнообразието и меж-
дународните връзки между 
артефакти, открити в руи-
ни на други места, са дос-
татъчно доказателство за 
изследователите, които да 
вярват, че в древни време-
на е имало широк обмен 
между цивилизациите. 

Подобна идея противо-
речи на твърдението, че Шу 
са били смятани за напред-
нала цивилизация, докато 
останалият свят е бил „вар-
вари“. Вместо това има ос-
нования да се предполага, 
че историята на китайска-
та цивилизация е доста 
по-сложна, разнообразна 
и всеобхватна от древни 
времена.

В допълнение, архео-
лозите също са открили 

Част от експозициите в музея  Сансиндуей

Златна маска от Сансиндуей

бронзов предмет –  
една от последните находки в Сансиндуей

Златен орнамент във формата на птица

4-метрово бронзово 
дърво, изложено  

в музея Сансиндуей
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Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната  среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

итай е една от 
страните, които  
наблюдават най- 
големите райо-
ни на опустиня-
ване с най-мно-

гобройно засегнато населе-
ние и най-сериозните опас-
ности от вятър и пясък в 
света. Страната постигна за-
бележителни постижения в 
борбата си срещу опустиня-
ването, която включва ми-
лиони трогателни истории 
на китайския народ, пише в 
обширен репортаж в. „Жън-
мин жъбао“ онлайн на та-
зи тема.

Според резултатите от 
шестото национално на-
блюдение на опустинява-
нето, публикувано в края на 
2022 г., проблемните райо-
ни в Китай са били в упа-
дък в продължение на чети-
ри последователни периода 
на наблюдение и за първи 
път всички изследвани про-
винции съобщават за успе-
хи в борбата срещу опусти-
няването и опесъчаването. 

Опустиняването е осно-
вен екологичен проблем, 
пред който е изправен све-
тът, и остава един от най-на-
лежащите екологични про-
блеми. Дълго време Китай 
приема превенцията и кон-
трола на опустиняването 
като важна стратегическа 
задача и приема серия от 
ефективни мерки за спра-
вяне с проблема,  се под-
чертава в публикацията на 
„Жънмин жъбао“ онлайн. 
Китай следва философия-
та, че  „прозрачните води 

Китай броят на 
дните със силно 
или по-високо 
замърсяване на 
въздуха в райо-
на на делтата на  

река Яндзъ е намалял с 
повече от 50% през 2022 г.  
спрямо същия показател 
през 2021 година. Това по-
казват данните на Шанхай-
ския отдел по екология и 
околна среда.

Започвайки от 2022 го-
дина, екологичните отде-
ли на районите в делтата 
на река Яндзъ – град Шан-
хай, провинциите Дзянсу, 
Джъдзян и Анхуей, публи-
куват съвместно седмич-
на прогнози за качество-
то на въздуха. През 2022 г.  
средната концентрация на 
суспендирани прахови час-
тици PM2.5 във въздуха на 
този район е 31 микрогра-
ма на кубичен метър, като 

ървата супер 
станция за на-
блюдение на  
климата и око- 
лната среда по 
инициативата  

„Един пояс, един път“ из-
вън Китай започна рабо-
та в Шаартуз, Таджикис-
тан. Тя предоставя изчер-
пателни данни за наблю-
дение на прахови частици, 
замърсители и метеороло-
гични елементи в ключо-
ви райони на Централна 
Азия. Това съобщи ака-
демик Хуан Дзиенпин от 
Китайската академия на 
науките и професор в уни-
верситета в Ланджоу, ци-
тиран от Радио Китай за 
чужбина.

Съоръжението ще мо-
же да предостави пре-
дупреждения за метео-
рологични бедствия и 

противодействие на из-
менението на климата. 
Станцията е част от мре-
жата за наблюдение на 
климата и околната сре-
да по инициативата „Един 
пояс, един път“. 

Стартирала през 2016 г.,  
мрежата за наблюдение 
започва в Ланджоу, ка-
то се предвижда да бъ-
дат построени повече от 
20 станции из страните от 
региона. Мрежата може 
да наблюдава предаване-
то на дълги разстояния на 
пясък, прах и атмосфер-
ни сложни замърсители, 
което ще е от полза за 
социално-икономическо-
то развитие на страните 
в „Един пояс, един път“ 
и ще играе роля в глобал-
ното проучване на изме-
нението на климата и ре-
дица други области.

К

В П

и тучните планини са без-
ценни активи“, осъществя-
ва цялостно опазване и сис-
тематично управление на 
планини, реки, гори, земе-
делски земи, езера, пасища 
и пустини и укрепва еколо-
гичната и екологичната за-
щита във всички области, 
региони, и процеси. В ре-
зултат на това страната по-
стигна забележителен на-
предък в борбата с опусти-
няването и опесъчаването, 
прокарвайки нова пътека 
за превенция и контрол с 
китайски характеристики. 
Той е реализирал историче-
ска трансформация от „пя-
сък, принуждаващ хората да 
се оттеглят“, към „дървета, 
принуждаващи пясъка да се 
оттегли“, и е изградил ефек-
тивен кръг на опазване на 
околната среда и подобря-
ване на поминъка.

Китай, въпреки че по-
стига поетапни резултати, 
все още е в критичен пе-
риод на контрол на опус-
тиняването от дългосроч-
на перспектива. Опустиня-
ването на земята се причи-
нява както от хората, така и 
от природата. За да се въз-
станови хармонията между 
хората и природата в дегра-
дирали земи, ще бъдат оси-
гурени повече научнообос-
новани насоки за контрол 
на опустиняването.

За да оптимизира плано-
вете си за контрол с дина-
мични промени в опусти-
няването, Китай стартира 
национално наблюдение на 
всеки пет години и годиш-
на активност за динамичен 
мониторинг през 2021 г.

Досега страната работи 
за изпълнение на проекти, 
включително залесяване, 

контрол на опустиняване-
то, връщане на земеделска 
земя в гори и трева и за-
саждане на камелии с чае-
но масло. Миналата година 
съответните отдели за пър-
ви път докладваха планове 
за залесяване с конкретна 
информация за местополо-
жението и възложиха це-
леви задачи за залесяване.

Контролът на опусти-
няването е дългосрочна и 
трудна задача, която изис-
ква усилия на цялото обще-
ство и широко участие на 
хората в контролните райо-
ни. Хората от Синджан-уй-
гурския автономния реги-
он са полагали непрестанни 
усилия през последните де-
сетилетия. Тяхната мотива-
ция идва от духа на устой-
чивост и постоянство и им 
помага да намерят начини 
да се отърсят от бедността, 

докато се борят с опусти-
няването.

Според статистиката 48  
милиона тона сушени и 
пресни плодове се произ-
веждат всяка година в пу-
стинните райони на Китай, 
което представлява око-
ло една четвърт от общо-
то производство на Китай 
с обща годишна продук-
ция от 120 милиарда юа-
на (16,81 милиарда долара). 
Тези продукти са помогна-
ли на приблизително 15 
милиона души да се отър- 
ват от бедността. В клю-
чови области над полови-
ната от нетния доход на 
фермерите е от бизнеса с 
плодове.

Синергичното насър-
чаване на икономиката и 
екологията при умерено из-
ползване може да мобили-
зира хората да се присъеди-
нят широко към контрола 
на опустиняването, да на-
предне в мащабни действия 
за озеленяване на земята и 
да изгради силна екологич-
на бариера.

Благодарение на посто-
янните си усилия Китай пое 
водеща роля в света за ре-
ализиране на нулева нетна 
деградация на земята. Стра-
ната ще работи за консоли-
диране на своите постиже-
ния, прилагане на мерки за 
опазване, предлагане на по-
вече научна и технологич-
на подкрепа и мобилизира-
не на по-широко социално 
участие, така че да постиг-
не успехи в контрол на оп-
устиняването.

Забележителни постижения срещу 
опустиняването и опесъчаването

Въздухът в делтата на река 
Яндзъ се подобрява 

Заработи първата супер 
станция за наблюдение  
на климата извън Китай 

отговаря на индекса за ка-
чество на въздуха (AQI) от 
втора категория (добър).

„Агенциите и отделите 
за околната среда в района 
значително подобриха спо-
собността си да предвиж-
дат замърсяване на възду-
ха. През изминалата 2022 г.  
те успешно си сътрудничи-
ха, за да предвидят и предот- 

вратят няколко епизода 
на мащабно замърсява-
не в делтата на река Янд-
зъ. Те също така подобри-
ха ефективността на съв-
местните мерки за контрол 
на замърсяването на възду-
ха“, обяснява Шън Тао, слу-
жител от Шанхайската ад-
министрация по екология  
и околна среда.
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Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната  среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

Китайската 
козметика става 
популярна в света

реди години статисти-
ката показваше, че „на 
всеки три червила, из-
несени от Франция, 
едно се купува от ки-
тайски потребители“. 

Днес обаче китайска козметика 
вече се появява в офлайн мага-
зините в Корея, една от страните, 
които най-много държат на козме-
тиката като цяло в света. В също-
то време все повече японски ин-
флуенсъри и популярни личности 
препоръчват китайски продукти. 
Всичко това е показател, че ки-
тайските марки за козметика ста-
ват все по-популярни извън Ки-
тай със своите креативни проду-
кти и уникално позициониране. 
Китайската козметика пренася 
китайския грим и традиционна-
та естетика за света, а това не са-
мо отговаря на нуждите от козме-
тика на потребителите, но и раз-
пространява традиционната ки-
тайска култура.

През последните години про-
дажбите на дребно на китайска 
козметика нарастват стабилно. „В 
момента Китай се е превърнал във 
втория по големина потребител-
ски пазар на козметика в света“, 

отбелязва Уан Маочун, вицепре-
зидент на Китайската търговска 
камара за внос и износ на лекар-
ства и здравни продукти. Според 
данни на Държавното статистиче-
ско управление на Китай общите 
продажби на дребно на козмети-
ка през април тази година са би-
ли 27,6 милиарда юана, което е 
увеличение с 24,3% на годишна 
база. Общите продажби на дреб-
но от януари до април са били 
129,9 милиарда юана, което пък 
е с 9,3% повече на годишна база.

Преди години Китай внасяше 
голям брой козметични проду-
кти от чужбина. Сега вече стра-
ната изнася китайски козметич-
ни продукти на чуждите пазари. 
Можем да видим, че китайската 
козметика се е подобрила значи-
телно по отношение на техноло-
гичните изследвания и разработ-
ки, креативния дизайн и т. н., и 
е формирала редица престижни 
местни марки, които постепенно 
завладяват пазарен дял.

Уникалното позициониране на 
китайските марки за козметика 
позволи на продуктите да спече-
лят голям брой фенове в чужбина. 
Чрез въвеждането на традиционни 

китайски цветове в областта на 
козметиката, използването на ре-
лефната технология при червилото 
и хилядолетен бял порцелан при 
материалите за опаковане на про-
дуктите или инкрустиране на сре-
бърни занаятчийски изделия на 
етноса мяо върху кутията за ко-
зметика, китайска козметика ус-
пешно привлича вниманието на 
потребители по целия свят.

„Козметичната индустрия е в 
период на обещаващи възможнос-
ти за развитие“, казва Цао Сюе- 

дзюн, служител на Министерство-
то на промишлеността и инфор-
матизацията. Той добавя, че ин-
дустрията трябва да продължи да 
развива предимствата си, да из-
ползва и да се учи от опита на  
международни усъвършенствани 
концепции за управление и стан-
дарти, с което постепенно да по-
стигне сближаване с междуна-
родно установеното качество и да 
насърчи китайските козметични 
компании да станат по-големи и 
по-силни.

Н
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якога имена като 
„Епоха на про- 
буждането“, „Най- 
мрачното време“, 
„Сърп и чук“ бя-
ха необичайни в 

менюто на едно кафене, но 
подобни продукти с рево-
люционни спомени наско-
ро станаха хит сред млади-
те китайци.

В кафенето Yi Coffee, 
което се намира в близост 
до мястото, където се е про-
вел Първият национален 
конгрес на Китайската ко-
мунистическа партия (НК 
на ККП) в Шанхай, на сте-
ните са закачени черно-бе-
ли снимки, свързани с ос-
новаването и историята на 
партията. Имената и цените 
в менюто са вдъхновени от 
съответни исторически съ-
бития. Впечатляващият де-
кор и деликатният дизайн 
на кафенето пренасят посе-
тителите в революционно-
то минало на Китай с мо-
дерни нотки.

„Някои цени символизи-
рат незабравими за страната 
исторически събития, а част 
от кафетата ни са кръстени 
на конкретни експонати в 
нашата галерия“, обяснява 
У Фан, директор на отде-
ла за бизнес развитие към 
мемориала на Първия НК 
на ККП.

„Кафето изглежда свежо 

Шанхайско кафене на революционна тема 
привлича младите китайци

от гледна точка на богати-
те културни иновации, кое-
то ме доближава до нашата 
история“, споделя клиент.

В Китай основаването на 
партията и революционна-
та й история, както и духов-
ната мотивация, представе-
на от нейните герои, често 
се определят като „червена 
култура“. Червеното е ос-
новният цвят на китайско-
то знаме и символ на рево-
люция, колективизъм и па-
триотизъм.

Посветеното на червена-
та култура кафене е част 
от усилията на мемориала 
да привлече повече млади 

хора. На базата на 128 000-
те културни реликви в него, 
то е разработило различни 
креативни културни проду-
кти, надявайки се да нака-
ра повече хора да проявят 
интерес към историята на 
партията.

В магазин с площ от 65 
кв. м в мемориала се про-
дават различни продукти, 
свързани с червената кул-
тура. Сред над 330-те ар-
тикула са книги, пощенски 
марки и дори електроника, 
които интегрират елемен-
ти като родното място на 
ККП и запазени културни 
реликви.

Мемориалът си сътруд-
ничи и с някои утвърдени 
китайски марки в пускане-
то на продукти за ежедне-
вието. През юни например 
бе представен традиционен 
сладкиш с надпис, посветен 
на „новото пътешествие на 
партията в новата ера“. Раз-
лични аксесоари за очила, 
украсени в червено, с харак-
терни шарки за мястото на 
Първия НК на ККП, са на-
сочени специално към сту-
дентите от поколението Z.

На 1 юли ККП отпраз-
нува своята 102-ра годиш-
нина, виждайки все пове-
че модерни адаптации на 

своето славно минало в кре-
ативни кафенета, тениски, 
бонбони, канцеларски ма-
териали и други продукти, 
които придобиват все по-го-
ляма популярност сред мла-
дите китайци. „Аз съм го-
лям почитател на сувени-
рите от музеи и мемориа-
ли. Изненадан съм от тези 
оригинални и толкова живи 
изрази на червената култу-
ра. За мен преди тя бе не-
що твърде сериозно“, обяс-
нява жител на Шанхай, за-
купил тениска от магази-
на на мемориала с надпис 
„нова младост“, символична 
фраза за червената култура.

„Нашите клиенти са пре-
димно млади фенове на из-
куството и студенти. Зад 
страстта им да купуват та-
кива креативни продукти 
стои тяхното признание на 
червената култура и гор-
достта от революционното 
минало на партията“, казва 
за „Синхуа“ Жуан Дзюн, за-
местник-куратор на мемо-
риала. „Популярността на 
подобни продукти сред мла-
дите китайци отразява сил-
ната им национална иден-
тичност. Креативните про-
дукти служат като връзка с 
миналото, настоящето и бъ-
дещето, като същевременно 
интегрират червените кул-
турни символи в ежедневи-
ето на хората.“
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зДраве

Ерик СоЛхАйМ, 
президент на 
Института за  
зелено развитие  
на инициативата 
„Един пояс, един път“, 
бившия министър 
на околната среда 
в норвегия и бивш 
изпълнителен 
директор на 
Програмата на оон 
за околната среда

жан Хунчун, за-
веждащ отделе-
нието по тради-
ционна китайска 
медицина в Ки-
тайско-японска-

та болница за приятелство 
в Пекин, посочи, че техните 
билкови рецепти са се до-
казали като ефективни при 
лечението на респираторни 
инфекции, облекчаването 
на симптомите при паци-
енти с грип, кашлица, как-
то и възстановяването след 
COVID-19.

„На западната медицина 
й трябва време за разработ-
ката на ваксини и лекарства 
за инфекциозните заболява-
ния, но специалистите по 
традиционна китайска ме-
дицина са в състояние бър-
зо да формулират рецепти 
след наблюдението и анали-
за на състоянието на паци-
ентите“, каза Джан Хунчун. 

оевото мляко е 
любима напит-
ка на всички ки-
тайци и е клю-
чов елемент на 
традиционната 

китайска закуска.
То е с висока хранител-

на стойност и е доказано, 
че предпазва от повяват на 
различни заболявания.

Соевото мляко на ки-
тайски се нарича „доудзян“,  
или в буквален превод „сок 
от соя“. То е ценен източник 
на витамините Е и В-група-
та, съдържа 15 пъти пове-
че желязо и 16% по-малко 
въглехидрати, както и 24% 
по-малко мазнини, откол-
кото кравето мляко. Освен 
това е много ниско кало-
рично и няма холестерол и 
лактоза, което го превръща 
в подходяща храна за хора-
та с лактозна непоносимост.

 Ползи за здравето: 
1. Не съдържа лактоза

Основното предимство 
на соевото мляко е, че не 
съдържа лактоза. Това оз-
начава, че е подходящо за 
възрастни и деца, които не 
могат да я усвоят. 

Д

С

Традиционната китайска медицина е 
ефективна в лечението на респираторни 
и белодробни заболявания

За какво е полезно соевото мляко

„Вместо да се борят с ви-
русите, те се фокусират ос-
новно върху възстановява-
нето на баланса в органи-
зма, намаляването на въз-
палителните реакции и ми-
нимизирането на уврежда-
нето на органите.“

„По отношение на ин-
терстициалните белодробни 
заболявания, които оставят 
белези в белите дробове, ле-
карствата на традиционна-
та китайска медицина могат 

да помогнат да се намали 
дозата от хормони, да се об-
лекчат страничните ефек-
ти и да се подобри имуни-
тетът на пациента“, добави 
експертът.

Дзя Лицюн, завеждащ 
онкологичното отделе-
ние за интегриране на ки-
тайската и западни меди-
цини на болницата, посо-
чи, че когато терапиите на 
традиционната китайска 
медицина се комбинират 

с тези на западната, могат 
да изиграят значителна ро-
ля в справянето с предра-
ковите лезии, облекчавай-
ки нежеланите реакции 
на западните лекарства, и 
да подобрят качеството на 
живот в късния стадий на 
рака. „Например честота-
та на рак на хранопрово-
да, който се появява в тръ-
бата, която минава от гър-
лото до стомаха, е устано-
вено, че е висока в някои 

2. Укрепва имунната 
система

Соевото мляко е с ви-
соко съдържание на про-
теини. То съдържа всички 
девет незаменими амино-
киселини, нужни на орга-
низма. Тези аминокисели-
ни се преобразуват в нови 
протеини, които стимули-
рат имунната система и ос-
вобождаването на ензим, 
който осигурява енергия на 
тялото.

3. Подобряват липидния 
профил

Мазнините в соевото 
мляко са ненаситени и то 

е с нулево съдържание на 
холестерол. Соевото мляко 
пази от натрупване на лош 
холестерол в кръвта и по-
вишава нивата на добрия.

4. Помага да отслабнем
Соевото мляко по при-

рода е с ниско съдържание 
на захар. А мононенасите-
ните киселини в него не 
позволяват на червата да 
усвоят мазнините. Соевото 
мляко е богато и на фибри, 
т.е. карани да се чувстваме 
сити по-дълго време.

5. Не съдържа хормони
За да увеличат количе-

ството мляко, фермерите 

често инжектират кравите 
с изкуствени хормони. Те-
зи хормони присъстват и в 
млякото и млечните проду-
кти, които консумираме, и 
затрудняват функционира-
нето на системите в тялото. 

6. Заздравява костите
Соевото мляко съдържа 

фитоестроген, който помага 
на организма да усвои кал-
ция. Това повишава плът-
ността на костната маса, за-
това е полезно за костите и 
пази от остеопороза.

7. Богато е на витамин  
В12 и рибофлавин 

Витамин В12 помага на 
тялото в производството на 
ДНК, функционирането на 
червените кръвни клетки и 
поддържа здравето на нерв-
ната система. Рибофлави-
нът стимулира клетките в 
производството на енергия. 
Изофлваинът е антиокси-
дант, който пази клетки-
те и ДНК на организма от 
окисляване.

8. Поддържа кръвното 
налягане в нормални 

граници
Соевото мляко е с много 

ниско съдържание на нат- 

рий и затова е полезно за 
пациентите с високо кръв-
но налягане. 
9. Облекчава симптомите 

след менопаузата
По време на менопауза-

та естественото производ-
ство на естроген в женския 
организъм намалява до ми-
нимум, а фитоестрогенът в 
соята е негов ефективен за-
местител. 

10. Пази от рак 
Високото съдържание на 

изофлавин в соята предо-
твратява появата на рак на 
простата. Чаша соево мля-
ко съдържа около 30% от 
ежедневната доза калций, 
който играе важна роля в 
превенцията на колоректал-
ни и чревни ракови заболя-
вания. Освен това соевото 
мляко съдържа много ан-
тиоксиданти.

 Внимание: 
Въпреки всички тези 

ползи за здравето соево-
то мляко понякога може 
да предизвика някои стра-
нични ефекти и нарушения. 
Един от най-големите не-
достатъци е добавената в 
него захар. 

части на провинциите Хъ-
бей, Шанси и Хънан, а хо-
рата, чийто език е с лилав 
цвят, са с по-висок риск от 
развитието на заболяване-
то“, каза експертът. „Откри-
хме в програмите за скри-
нинг, че терапиите на тра-
диционната китайска меди-
цина могат да се използват 
като превенция за прогре-
сирането на предраковите 
лезии в ракови клетки.“

Миналата година учени 
от шанхайската болница за 
интегриране на западната и 
китайска медицини „Юеян“,  
които са помагали за сп-
равянето с епидемията от 
COVID-19 в Ухан, са заяви-
ли, че са преработили своя-
та билкова рецепта, за да 
повишат имунитета на фо-
на на рисковете от заразя-
ване с COVID-19 и сезон-
ните настинки. Тя е ефек-
тивна и за превенцията на 
варианта Омикрон, се по-
сочва още на сайта на уп-
равата на Шанхай.

„Билковото лекарство 
„Циншугубяофан“ е под-
ходящо за превенцията на 
респираторни заболявания“, 
отбелязва д-р Уан Джънуей,  
член на екипа експерти. „За 
удобство го предлагаме в 
отделни опаковки за варе-
не, както и на гранули, кои-
то са по-лесни за носене и 
употреба.“

Експерти 
подчертаха ролята 
на традиционната 
китайска медицина 
в лечението на 
респираторни, 
белодробни и 
онкологични 
заболявания по време на 
проведената неотдавна 
пресконференция.
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ниверситетът „Цин- 
хуа“ в Шанхай е 
един от най-прес-
тижните и желани 
за обучение в Ки-
тай, а неговите въз-

питаници са талантливи и 
със завидни успехи в мно-
го области на природните и 
социалните науки.

Неотдавна студентка от 
„Цинхуа“ на име Хун Ха-
оюн спечели „Мис Свят Ки-
тай“ в град Дали, провин-
ция Юннан, и ще предста-
влява страната на тазгодиш-
ното издание на конкурса 
за красота. Тя също така бе 
отличена сред участниците 
и като „най-популярна лич-
ност“ и бе първа в регио-
налния конкурс за Източен 
Китай. В Дали се предста-
виха 108 участнички от ця-
лата страна, но победата на 
Хун Хаоюн накара хората 
да обърнат внимание и на 
нейния университет.   

По време на конкурсната 
програма Хун демонстрира 
перфектна фигура, излъч-
ване и лъчезарност, които 
я изведоха на върха, макар 
да не бе сред най-красивите 
участнички според източна-
та естетика. Освен това по-
каза завидни таланти, осо-
бено в пеенето, изпълнявай-
ки песента „Мулан“ на ки-
тайски и английски.

Хун Хаоюн е докторант-
ка във Факултета по ком-
пютърни науки на „Цинхуа“, 

елската община 
Согя в тибетския 
автономен окръг 
Юшу на провин-
ция Цинхай е с 
площ от над 60 

хил. кв. км и средно над-
морско равнище от 4700 ме-
тра. Тя е най-отдалеченият 
скотовъден район в Юго-
западен Цинхай, известен 
с широкото разпростране-
ние на хипоксия (планин-
ска болест) и малко насе-
ление, заради което често я 
наричат „областта на края 
на света“.

За Посонам Геценг, ди-
ректор на местната здрав-
на клиника  жителите чес-
то казват, че е „лекарят от 
края на света“. Той е роден 
тук и тази година навърш-
ва 41. От 15-годишен започ-
ва да изучава традиционна 
медицината при баща си, а 
на 20 става лечител в род-
ното си село.  

У
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Благодарение на отлични-
те си оценки и постижения 
в учението Хун Хаоюн за-
писва магистратура, а след 
това става и докторант на 
трудов договор в MBZUAI. 
Това лято тя ще прекара в 
Обединените арабски емир-
ства, където ще продължи 
да прави доктората си по из-
куствен интелект (машинно 
обучение) в една от най-до-
брите академии по компю-
търни науки в света.

Всеки обича красотата, 
но тя често върви с много 
стереотипи и предразсъдъ-
ци. А жени като Хун Ха-
оюн, посветили се на точ-
ните науки, са всъщност на-
истина смели да се изпра-
вят срещу тези предразсъ-
дъци, да ги разбият и оп-
итат нещо ново, без да за-
губят посоката, в която са 
поели. В този дух са и ду-
мите на Хун: „Няма нужда 
човек да бъде определян от 
другите. Мисля, че е добре, 
всеки от нас да върви към 
това, което харесва, и да е 
достатъчно смел, за да го 
постигне“.

„Мис Свят“ е най-прес-
тижният конкурс за красо-
та, чиято цел е да представи 
модели за подражание, ка-
ко в същото време привлече 
вниманието на хората към 
проблемите на света като 
глада, децата с увреждания 
и военните конфликти. Сле-
дователно за мен това ще 

Докторантка по 
компютърни науки  
ще представлява Китай 
на конкурса „Мис Свят“ 

Посонам Геценг – един млад лекар  
в отдалечената тибетска провинция

бъде положителен и уника-
лен житейски опит“, про-
дължава Хун Хаоюн.

Тя споделя, че когато ре-
шила да се яви на конкур-
са, семейството и прияте-
лите й се чудели каква ще 
бъде ползата от това за бъ-
дещето й.

„Истината е, че аз се ин-
тересувах повече от проце-
са на подготовка за състе-
занието и водех много здра-
вословен начин на живот, 
тренирах усилено всеки ден. 
Исках да разбия традицион-
ните предразсъдъци по от-
ношение на момичетата, за-
нимаващи се с наука и тех-
нологии, като бъда уверена, 
здрава и красива. Някои от 

моите приятели смятат, че 
заради този конкурс не си 
върша научната работа как-
то трябва и че не отгова-
рям на традиционния образ 
на изследовател, но всъщ-
ност аз смятам, че истин-
ски ценните знания идват 
не само от солидна теоре-
тична подготовка, но и от 
богатия житейски опит. И 
този конкурс ми дава ценна 
възможност да обогатя жи-
тейския си опит, за да мога 
в бъдеще да правя по-цен-
ни и по-практични изслед-
вания. 

Накратко, никой не тряб-
ва да бъде в позиция, за да 
прави каквото и да било“, 
обяснява момичето.

където се занимава с из-
следвания върху изкустве-
ния интелект. За мнозина 
подобно поприще изисква 
сериозно учене и едва ли 
биха си помислили, че ком-
пютърен специалист ще се 
занимава с конкурси за кра-
сота. За Хун обаче това е 
уникален опит и както са-
мата тя казва – не е важен 
резултатът, а самият процес.

Това, което впечатли 
много хора и в крайна смет-
ка изведе момичето на вър-
ха в националния конкурс, 
бе както визията й, така съ-
що и разбиранията й за жи-
вота и какво иска да пра-
ви с него. Оказа се, че зад 
гърба си Хун Хаоюн има за-
видни постижения в област- 
та на общественото благо-
състояние и образованието.

По време на следване-
то си в университета „Цин-
хуа“ тя получава най-висо-
кия размер стипендия за от-
личен успех от 10 000 юана. 
Вместо да задържи парите, 
Хун обаче ги дарява на своя-
та Алма матер – гимназия 
„Джънхай“, като с тях под-
помага ученици от бедни се-
мейства от планината Дали-
еншан в провинция Съчуан.

След като завършва гим-
назия, Хун Хаоюн постъп-
ва в „Цинхуа“, специалност 
„Механика, аеронавтика и 
енергетика“, и е избрана да 
се присъедини към класа по 
експериментална механика. 

Ерик СоЛхАйМ, 
президент на 
Института за  
зелено развитие  
на инициативата 
„Един пояс, един път“, 
бившия министър 
на околната среда 
в норвегия и бивш 
изпълнителен 
директор на 
Програмата на оон 
за околната среда

съДБи

В миналото транспор-
тът тук е бил неудобен и 
новостите стигали бавно. 
Местните жители често 
виждали Посонам Геценг 
да язди кон или да кара мо-
тоциклет из обширните па-
сища, нарамил чантата си 
с инструменти, бързайки 
за поредния преглед в ня-
кое от селата. От бързане 

на няколко пъти лечителят 
падал от коня или докато 
се опитвал да събира бил-
ки. Пътувал е и по три-че-
тири дни, за да стигне до 
пациент, живеещ на някол-
костотин километра от кли-
никата. 

През 2012 г., когато По-
сонам Геценг става ди-
ректор на клиниката, там 

работели само двама лека-
ри, пациентите също не би-
ли много. „Условията бяха 
прекалено тежки, лекарите 
не искаха да остават, а без 
тях не идваха и кой знае 
колко пациенти“, спомня си 
той. Затова подготовката на 
местни лекари и повишава-
не нивото на предоставени-
те от тях услуги се превръ-
щат в главните му задачи.

Скотовъдците, живеещи 
на десетина километра до 
клиниката, са по-малко от 
300, а повечето са на десе-
тина или стотина киломе-
тра. Въпреки това Посонам 
Геценг и колегите му пра-
вят на всички редовни пре-
гледи, създали са им здрав-
ни досиета и ги обучават в 
основни знания за общест-
вената хигиена.

Една от местните жи-
телки е Лхамоселта от се-
ло Дамчо, която разказва 
как преди години страдала 

от тежък артрит и едва мо-
жела да ходи. Без значение 
колко бил зает, Посонам Ге-
ценг я посещавал редовно, 
за да й донесе лекарства и 
да следи за състоянието й. 

В момента в клиниката 
работят над 20 медицински 
служители и всеки ден ид-
ват поне 30 болни, както и 
селските лекари от съседни 
села, за да се учат от коле-
гите си. „Ако леглата в кли-
никата са недостатъчни, ди-
ректорът настанява хора в 
неговото общежитие“, казва 
лекарят Джомаюнгцо.

Досега Посонам Геценг е 
подготвил повече от 50 ле-
кари. „Когато отивам някъ-
де за обучение или участие 
в семинари, винаги ме пи-
тат дали ще се прибера и 
дали не смятам да се местя. 
Съзнавам, че местните хо-
ра имат нужда от мен и ще 
остана тук завинаги“, кате-
горичен е лекарят.
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Култура

През горещото лято град Цюфу, родното място на Конфуций,  посреща 
гости от цял свят. От 25 до 27 юни в разположената наблизо планина 
Нишан, се проведе диалог към Световната интернет конференция. 
Негово мото бе „Ерата на изкуствения интелект: Изграждане на дигитален 
свят на комуникация, взаимна обмяна на опит и инклузивност”. В диалога 
онлайн и присъствено участваха около 400 представители от различни 
области на политиката, бизнеса, академичните и изследователските 
среди. Те разговаряха на теми, свързани с управлението на дигиталната 
цивилизация в ерата на изкуствения интелект.

К
ато първото те-
матично събитие 
към Световната 
интернет конфе-
ренция диалогът 
в Нишан имаше 

за цел да използва мъдрите 
идеи на конфуцианството, за 
да осветли бъдещето на ди-
гиталната цивилизация, да 
насърчи всички страни да 
изследват по-добре ценно-
стите на историята и кул-
турата в дигиталната ера, 
да засили международния 
обмен и сътрудничество в 
областта на хуманитарни-
те науки, да открие нови 
пътища за развитието на 
технологиите за изкуствен 
интелект и съвместно да 

Традиционната китайска мъдрост  
осветява бъдещето  
на дигиталната цивилизация

глобалното развитие на тех-
нологиите за изкуствен ин-
телект. Според Барт Сел-
ман, бивш президент на 
Асоциацията за развитие 
на изкуствения интелект 
и професор в универси-
тета „Корнел“, появата на 
ChatGPT бележи началото 
на ерата на общия изкуст-
вен интелект. Общият из-
куствен интелект позволява 
безпроблемно интегриране 
на ученето и разсъждения-
та, което бе едно от нере-
шените предизвикателства-
та в тази сфера. Какво въз-
действие ще окаже изкуст-
веният интелект и как да 
го използваме? Това са въ-
проси, които се нуждаят от 
по-задълбочени размишле-
ния и проучване.

От онлайн към офлайн, 
от производството към 
сектора на услугите – като 
стратегическа технология, 

изкуствения интелект.
„В подкрепа на различ-

ните бизнеси и приложения 
изкуственият интелект ще 
генерира нови сценарии и 
изисквания за прилагане, 
които трябва да бъдат под-
крепени от съвсем нови 
структури, системи и хар-
дуер.“ Това каза Хоу Шън-
ли, вицепрезидент на Cisco, 
добавяйки, че ще продължи 
да работи за разработването 
на нови продукти и предос-
тавянето на нови решения в 
бъдеще, за да може изкуст-
веният интелект да предос-
тави по-добри възможности 
на хиляди индустрии.

която води до нова техноло-
гична революция и индус-
триални промени, изкуст-
веният интелект дава въз-
можност за развитие на хи-
ляди индустрии и осигуря-
ва нов импулс за високока-
чествения икономически и 
социален напредък.

Според Гун Къ, бивш 
президент на Световната 
федерация на инженерни-
те организации и изпъл-
нителен директор на Ки-
тайския институт за стра-
тегии за развитието на из-
куствения интелект от ново 
поколение, докато се насър-
чава дълбоката интеграция 

на изкуствения интелект с 
реалната икономика, е не-
обходимо също да се обър-
не внимание на подготов-
ката на специалисти в та-
зи област чрез съвместни-
те усилия на предприятия-
та, училищата и общество-
то. По този начин ще се да-
де възможност за установя-
ването на морални прави-
ла и стандарти, ще се га-
рантира ефективността на 

Как ще се развива човеш- 
ката цивилизация в ерата на 
изкуствения интелект? Как 
да се поучим от хилядолет-
ната китайска мъдрост за 
изграждането на дигитал-
ния свят на общуване, вза-
имна обмяна на опит и ин-
клузивност? Това бе във фо-
куса на дискусиите на учас-
тниците в диалога в Нишан.

„За китайската цивили-
зация е характерно, че се 
опитва да постигне хармо-
ния въпреки различните 
възгледи. За да се справим 
с предизвикателствата, по-
родени от изкуствения ин-
телект, можем да използва-
ме древната мъдрост на ки-
тайския народ и опита от 
модернизацията с китайска 
специфика.“ Според Джан 
Уейуей, директор на Инсти-
тута за изследване на Ки-
тай към Шанхайския уни-
верситет „Фудан“, днес ни-
то една държава не може да 
стои настрана и да се погри-
жи за себе си. Единствено 
чрез съвместни усилия из-
куственият интелект наис-
тина може да е от полза на 
човечеството.

насърчи развитието и на-
предъка на човешката ци-
вилизация.

На главния форум, който 
се проведе на 26 юни, учас-
тниците от Китай и чужби-
на обсъдиха теми като из-
граждането на безопасен и 
надежден изкуствен инте-
лект, възможностите, кои-
то може да предостави тази 
технология на другите ин-
дустрии, както и посоката, 
в която се движи човечест-
вото в тази нова епоха.

Изкуственият интелект 
насърчава производство-
то, социалното управле-
ние и културното развитие, 
но в същото време създа-
ва предизвикателства, като 
поверителността на данни-
те, рискове за сигурността 
и социалната етика.

Сега големите езикови 
модели, начело с ChatGPT,  
доведоха до нова вълна в 

 „Изкуственият инте-
лект ще има дълбоко вли-
яние върху развитието на 
човешката цивилизация“, 
каза Жън Сиенлян, генера-
лен секретар на Световна-
та интернет конференция. 
Според него Китай желае 
да засили диалога и сътруд-
ничеството с различните 
страни, активно да търсят 
възможен начин за светов-
ното управление на изкуст-
вения интелект, заедно да 
се справят с възможност-
ите и предизвикателства-
та, за да може той да слу-
жи по-добре на хората по 
целия свят.
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Използвани са материали  

на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

Националният женски волейболен 
отбор на КНР се готви за 
Олимпийските игри през 2028 г. 

Китайският национален женски отбор 
по баскетбол спечели Купата на Азия

итай прекрати 
поредицата от 
пет победи на 
Япония и взе 
шампионата по 
баскетбол в Ку-

пата на Азия за жени на 
FIBA в Сидни, Австралия. 
Така китайските баскетбо-
листки спечелиха първото 
си първенство в турнира от 
12 години насам, отбеляза 
Радио Китай за чужбина.

Джън Уей, старши тре-
ньорката на китайските на-
ционалки, се гордее с пред-
ставянето на своите спор-
тистки, но вярва, че те мо-
гат да постигнат и много 
повече. 

„Всъщност не мисля, че 
този път нашият отбор има-
ше най-добрата атака в Ку-
пата на Азия. Но въпреки 
това се справяме все по-
добре и по-добре в защита. 
Отборът даде всичко от се-
бе си, за да компенсира не-
достатъците в атака“, каза 
треньорката.

Няколко от титулярки-
те на отбора – Ли Юежу, 
Хуан Съдзин и У Тунтун, 
не можаха да вземат учас-
тие в първенството поради 
травми. 

енският на-
ционален от-
бор по волей-
бол на Китай 
ще купи биле-
тите си за Лет-

ните олимпийски игри в 
Лос Анджелис през 2028 го-
дина, ако спечели азиатско-
то първенство по волейбол 
за жени през 2026 г., спо-
ред новия волейболен ка-
лендар, публикуван от Меж-
дународната федерация по 
волейбол (FIVB), съобщи 
китайското англоезично из-
дание „Глобъл таймс“.  

Наскоро одобреният во-
лейболен календар за 2025 – 
2028 година е част от мер-
ките на FIVB да рациона-
лизира квалификационния 
процес за Олимпиадата в 
Лос Анджелис през 2028 г., 
съобщи световният ръково-
ден орган във волейболния 
спорт. 

На игрите в Лос Андже-
лис отборът на САЩ ще 
се присъедини към петте 
шампиона на континен-
талните първенства, пър-
вите три отбора от Све-
товното първенство по во-
лейбол през 2027 година и 

К

Ж

„Не мисля, че имахме 
повече от 50 процента шанс 
да спечелим първенството. 
Просто се подготвяхме за 
всеки мач в началото и дори 
не мислех за финала“, обяс-
ни Джън Уей. „Трябваше 

първо да се съсредоточим 
върху Южна Корея, чак то-
гава започнахме да мислим 
за Австралия, а накрая и за 
Япония.“

Джън е доволна от по-
стигнатото от отбора, но иска  

играчите да погледнат 
по-дълбоко в бъдещето. 
„В момента, в който сля-
зохме от подиума, остави-
хме всичко в миналото, за 
да започнем подготовка за 
следващия етап.“

трите най-високо класи-
рани отбора според све-
товната ранглиста. Нови-
ят формат подлежи на одо-
брение от Международния 
олимпийски комитет. Та-
зи промяна на формата от-
ново ще върне азиатския 

шампионат в светлината на 
прожекторите.

Женският национален 
отбор на Китай по волей-
бол е най-доминиращият 
в Азия. Той е спечелил 13 
първи места в последните 
20 континентални турнира. 

Този турнир от 2017 г. на-
сам се използва и като тест 
за младите играчи във во-
лейбола. 

Китай ще изпрати вто-
рия си отбор за азиатско-
то първенство през 2023 г. 
в Тайланд, тъй като основ-
ният национален женски 
отбор ще се съсредоточи 
върху тренировките за ква-
лификациите за Олимпий-
ските игри в Париж през 
2024 година и предстоящи-
те Азиатски игри в Хан-
джоу през септември.

С олимпийските квали-
фикации, които ще бъдат 
премахнати, новата промя-
на в календара е предназ-
начена да рационализира 
международния волейбо-
лен списък и да подобри 
цялостното изживяване на 
феновете „чрез приорити-
зиране на здравето и бла-
госъстоянието на спортис- 
тите и нуждите на други 
ключови играчи в играта,“ 
гласи позицията на FIVB.

Женският волейболен 
отбор на Китай е пети в 
световната ранглиста.
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Среща относно Книгата на песните
Неотдавна в Хъдзян, град на окръжно ниво  
в провинция Хъбей, бе проведена Среща за обмен на 
информация относно Книгата на песните (известна на 
китайски като Шидзин) и съвременната поезия, която 
предизвика голям интерес.

Снимка Синхуа

К

Снимка Синхуа

Китай е изградил  
най-голямата образователна 
система в света

Б
лагодарение на 
модернизирането  
на образование-
то в Китай и дос-
тигането му на 
сравнително ви-

соко ниво, страната изгра-
ди най-голямата по ма-
щаб в света образовател-
на система. Това заяви не-
отдавна китайският ми-
нистър на образованието  
Хуай Дзинпън на прескон-
ференция на пресслужбата 
на Държавния съвет.

Той посочи, че до момен-
та 240 милиона души в Ки-
тай са завършили универ-
ситети. Висшето образова-
ние помага за промяната 
на качеството и структура-
та на китайските трудещи 
се. Планът за подобряване 
на хранителния режим на 

Ханджоу полага специални 
грижи за вековните дървета

В
село Байгуо, бли-
зо до град Хан-
джоу едно до 
друго стоят две 
древни дървета 
гинко билоба. 

Стволът на едното е тол-
кова голям, че може да бъ-
де обгърнат от шестима въз-
растни. Предполага се, че то 
е на около 1500 години, и е 
високо 30 м.

„Местните жители се 
грижат за дървото и зака-
чат на клоните му своите 
желания“, каза за CGTN 
Хун Хайдзие, ръководител 
на местната горска станция. 
Те са част от инициатива-
та на Ханджоу за опазване 
на 28 952 вековни дървета в 
района. Всяко от тях е ре-
гистрирано със свой иден-
тификационен номер, кой-
то позволява да се записват 
възрастта му, височината, 
ширината на короната и др.

Според данни на отдела 
за горските и водните ре-
сурси на Ханджоу, до 2016 г.  
са спасени и защитени над 
1600 застрашени вековни 
дървета. Освен това са на-
значени специални пазите-
ли, които редовно извърш-
ват инспекции, следят за 
болести и вредители, про-
веряват за щети от тежки 

метеорологични условия.
Тези вековни дървета 

са с важна стойност за би-
ологичните изследвания, 
тъй като техните годишни 
пръстеновидни структури 
могат да дадат информация 
за промените в климата, хи-
дрологията, геологията, гео-
графията, биологията и еко-
логията.

учениците в етапа на за-
дължителното образование 
всяка година облагодетел-
ства повече от 37 милиона 
деца в селата. В сравнение 
с 2012 г. ръстът на децата 
се увеличил средно с 4,2 см 
при момчетата и 4,1 см при 

момичетата. Образовател-
ното ведомство работи за 
справедлив и равнопоста-
вен достъп до качествено 
образование на всяко дете, 
за по-добро задоволяване 
на нуждите на обществото 
в тази сфера.

Китайски стартъп 
представи своя 
хуманоиден робот  
от първо поколение

Производство 
на ханфу в окръг 
Цаосиан
През последните 
години окръг 
Цаосиан, 
провинция Шандун, 
разработи пълна 
индустриална 
верига за 
производство 
на традиционно 
китайско облекло 
ханфу, както 
и система за 
рекламирането му 
в предавания на 
живо.

итайският тех-
нологичен стар-
тъп Fourier Intel- 
ligence, специа-
лизиран в раз-
работката на 

рехабилитационни робо-
ти и изкуствен интелект, 
на Световната конферен-
ция за изкуствен интелект 
в Шанхай представи своя 
хуманоиден робот от пър-
во поколение.

Висок 1,65 м, с тегло от  
55 кг, роботът с името GR-1  
се движи със скорост от 
5 км/ч и е в състояние да 
поеме товар от 50 кг. 

С контрол, имитиращ 
човешките движения, ро-
ботът може да ходи на два 
крака, да избягва препят-
ствията, да изкачва и сли-
за стабилно по наклон и 
да издържа на удар. С по-
мощта на когнитивната 

интелигентност, представе-
на от инструменти подобни 
на ChatGPT, той е способен 
на взаимодействие с хора, 
докато изпълнява различ-
ни движения и задачи.

Според основателя на 
компанията Гу Дзие ху-
маноидните роботи с об-
що предназначение посте-
пенно ще се превърнат в 
основен сегмент на индус-
трията. Те могат да се из-
ползват в различни сце-
нарии, включително про-
мишленото производство, 
рехабилитационните гри-
жи, научни изследвания и 
дори в домакинските дей-
ности. 

Fourier Intelligence про-
учва възможностите за 
внедряването на GR-1 в об-
ласти като помощ при бед-
ствия, грижи за възрастни 
хора и домакински услуги.


